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شناسایی ۱۱۷ بیمار جدید کرونا در کشور 
بنابر اعلام وزارت بهداشــت، طی یک شــبانه روز ۱۱۷ بیمــار کووید -۱۹ در 
کشــور شناسایی شدند و متاسفانه دو بیمار نیز در این بازه زمانی جان خود را 
به دلیل این بیماری از دســت دادند. به گزارش ایســنا، از روز ۱۱ بهمن ماه تا 
روز ۱۲ بهمن ماه ۱۴۰۱ و بر اســاس معیارهای قطعی تشخیصی، ۱۱۷ بیمار 
جدید مبتلا به کووید-۱۹ در کشــور شناسایی و ۵۴ نفر از آنها بستری شدند.
مجموع بیماران کووید-۱۹ در کشور به ۷ میلیون و ۵۶۴ هزار و ۴۶۷ نفر رسید.
متاســفانه در طول ۲۴ ساعت، ۲ نفر از بیماران کووید-۱۹ در کشور جان خود 
را از دســت دادند و مجموع جان باختگان این بیمــاری، به ۱۴۴ هزار و ۷۵۱ 
نفر رسید.خوشبختانه تا روز ۱۲ بهمن ماه ۷ میلیون و ۳۳۷ هزار و ۶۱۳ نفر از 
بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارســتان ها ترخیص شده اند.۲۲۷ نفر از بیماران 
مبتلا به کووید-۱۹ در بخش های مراقبت های ویژه بیمارســتانها تحت مراقبت 
قرار دارند.تا روز ۱۲ بهمن ماه ۵۵ میلیون و ۳۴ هزار و ۹۳۷ آزمایش تشخیص 
کووید-۱۹ در کشــور انجام شده است.تا روز ۱۲ بهمن ماه ۶۵ میلیون و ۱۹۲ 
هــزار و ۵۶۲ نفــر دوز اول، ۵۸ میلیون و ۵۸۶ هــزار و ۹۳ نفر دوز دوم و ۳۱ 
میلیون و ۶۰۷ هزار و ۳۲۲ نفر، دوز سوم و بالاتر واکسن کرونا را تزریق کرده اند 
و مجموع واکسن های تزریق شده در کشور به ۱۵۵ میلیون و ۳۸۵ هزار و ۹۷۷ 
دوز رســید.در یک شبانه روز ۴ هزار و ۷۶۰ دوز واکسن کرونا در کشور تزریق 
شــده است.در حال حاضر هیچ شهرستانی در وضعیت قرمز نیست، ۴ شهر در 
وضعیت نارنجی، ۱۰۲ شهر در وضعیت زرد و ۳۴۲ شهر کشور نیز در وضعیت 

آبی قرار دارند.

در ناوگان اورژانس کشور 
3هزار آمبولانس فرسوده داریم

رئیس سازمان اورژانس کشور با اشاره به وضعیت این سازمان گفت: در ناوگان 
اورژانس کشور ۵۷۰۰ دستگاه آمبولانس داریم، که مجبوریم از ۳۰۰۰ دستگاه 
آمبولانس فرسوده آن اســتفاده کنیم.به گزارش خبرنگار ایلنا، جعفر میعادفر، 
با اشــاره به آمار پایگاه های اورژانس گفــت: در حال حاضر ۳۱۷۸ پایگاه داریم 
که ۱۳۲۶ شــهری و ۱۷۹۸ پایگاه جاده ای اســت. همچنین، تعداد ۵۲ پایگاه 
اورژانــس هوایی داریم که ۵۱ پایگاه بالگردی اســت.وی ادامه داد: با توجه به 
اینکه در ناوگان اورژانس کشــور ۵۷۰۰ دستگاه آمبولانس داریم، مجبوریم از 
۳۰۰۰ دســتگاه آمبولانس فرسوده استفاده کنیم. همچنین حدود ۶۸ دستگاه 
اتوبوس آمبولانس در حال حاضر داریم.رئیس ســازمان اورژانس کشور با اشاره 
بــه پایگاه های اورژانس دریایی گفت: در جنوب کشــور از اورژانس دریایی نیز 
اســتفاده می کنیم.۱۷۰ دســتگاه موتورلانس داریم که ۱۰۰ دستگاه آن وارد 
چرخه عملیاتی شده است.به گفته میعادفر ۴۰ مورد انتقال عضو اهدایی توسط 
اورژانس صورت گرفته است.وی به برنامه ۲۴۷ و ۷۲۴ اشاره کرد و گفت: انتقال 
بیماران سکته قلبی و مغزی، در قالب همین برنامه اجرا می شود.رئیس سازمان 
اورژانس کشــور ادامه داد: در یک سال اخیر ۶ پایگاه اورژانس هوایی راه اندازی 
شده است و ۲۰ دستگاه اتوبوس آمبولانس نیز به ناوگان اورژانس کشور اضافه 
شده است.وی ادامه داد: در پاندمی کرونا از آموزش های حضوری محروم بودیم 
که توانستیم برنامه هایی در همین راســتا در حال انجام است. البته در دوران 
کرونا، آموزش ها به صورت مجازی بود؛ اما نیاز اســت آموزش های اورژانس به 

شکل حضوری باشد.

بارش برف و باران در تهران
بر اســاس اعلام اداره کل هواشناسی استان تهران وضعیت جوی این استان از 
بعــد از ظهر امروز تا صبح جمعه ) ۱۳ تا ۱۴ بهمــن( با عبور موجی زودگذر، 
افزایش ابرناکی در برخی مناطق به ویژه نیمه شــمالی، بارش برف و باران و در 
ارتفاعات بارش برف و مه، گاهی کولاک برف و احتمال وقوع بهمن مورد انتظار 
اســت.از صبح جمعه تا روز یکشنبه)۱۴ تا ۱۶ بهمن( آسمان صاف تا قسمتی 
ابری و در روز جمعه همراه با وزش باد شدید پیش بینی می شود.از روز شنبه تا 
یکشــنبه در مناطق پرتردد شهری، روند تدریجی افزایش غبار محلی و کاهش 
کیفیــت هوا رخ خواهد داد.از لحاظ دمایی جمعه شــب کاهش دما پیش بینی 
می شود.آســمان تهران امــروز)۱۳ بهمن( صاف و گاهــی وزش باد و از بعد از 
ظهر افزایش ابر و اواخر وقت بارش پراکنده با حداقل دمای ۲ و حداکثر دمای 
۱۱ درجه ســانتیگراد و فردا )۱۴ بهمن ( صاف تا قسمتی ابری و گاهی وزش 
باد شــدید با حداقل دمای ۱- و حداکثر دمای ۹ درجه ســانتیگراد پیش بینی 
می شود.اداره کل هواشناسی استان تهران نسبت به بارش برف و باران، کولاک 
برف، مه آلودگی و کاهش دید افقی همچنین احتمال سقوط بهمن هشدار داد.
به گزارش ایســنا، اداره کل هواشناسی استان تهران با صدور هشدار سطح زرد 
از فعالیت ســامانه بارشــی، بارش باران و برف، احتمال رعد و برق رخداد مه و 
کاهش دید وزش باد و کولاک در ارتفاعات از عصر امروز تا صبح جمعه )۱۳ تا 
۱۴ بهمن(  نیمه شمالی و مناطق غربی استان به ویژه ارتفاعات خبر داد.در اثر 
این مخاطره اختلال در سفرهای بین شهری، کاهش دید، یخبندان و لغزندگی 
در مسیرها به ویژه مســیرهای کوهستانی، احتمال ریزش سنگ در مسیرهای 
کوهستانی، احتمال سقوط بهمن در مناطق مستعد، احتمال تاخیر در پرواز و 
احتمال خســارت به صنعت کشاورزی پیش بینی می شود.اداره کل هواشناسی 
برای کاهش آســیب ها و مخاطرات پرهیز از ســفرهای غیر ضروری به همراه 
داشــتن تجهیزات زمستانی و سوخت کافی هنگام مسافرت با خودرو، اجتناب 
از فعالیت هــای کوهنوردی، اتخاذ تمهیدات لازم برای جلوگیری از خســارات 
احتمالی در صنعت کشاورزی و آمادگی ارگان ها و سازمان های ذیربط را توصیه 
می کند.این سازمان در ادامه این هشدار از وزش باد شدید در ارتفاعات، کولاک 
برف و احتمال ســقوط بهمن در اســتان تهران طی روز جمعه )۱۴ بهمن( و 
احتمال آسیب به سازه های موقت و شکستن درختان فرسوده، احتمال سقوط 

بهمن در مناطق مستعد و کولاک در ارتفاعات خبر داد.

وجود بیش از ۴ میلیون نفر بی سواد مطلق یا کم سواد 
در کشور

معاون وزیر و رئیس ســازمان نهضت سوادآموزی کشــور گفت: با وجود بیش 
از چهار میلیون نفر بیســواد مطلق یا کم سواد در کشــور هنوز هم ماموریت 
ما در حوزه ســوادآموزی خطیر اســت، باید هم افزایی محکمی داشته باشیم 
تا ظرف ســه سال آینده موضوع آموزش ســواد پایه و خواندن و نوشتن تمام 
شود.علیرضا عبدی در در جلسه شورای پشتیبانی سوادآموزی استان کرمان با 
اشــاره به اینکه حدود هفت سال شورای عالی پشتیبانی سواد برگزار نشده بود 
و به نوعی جریان ســوادآموزی مورد غفلت جدی واقع شده بود، افزود: با لطف 
خداوند و همت همه تلاشگران این عرصه این جلسه بعد از سال ها برگزار و ریل 
گذاری های خوبی برای پیشبرد اهداف سوادآموزی انجام شده است.وی افزود: 
همه مســئولان به نوعی مسئول سواد اجتماعی کشــور هستند، باید آمادگی 
لازم برای انجام فعالیت های ســوادآموزی در گام دوم انقلاب را داشته باشیم، 
ســوادآموزی نباید تنها محدود به خواندن و نوشتن باشد، جذاب ترین موضوع 
در نهضت سوادآموزی این است که جریانی برای استمرار دانایی در کشور است.
رئیس ســازمان نهضت سوادآموزی کشور گفت: اگر درمورد سوادهای مختلف 
آمادگی داشــته باشیم، بسیاری از آسیب های اجتماعی را نخواهیم داشت مثلا 
بسیاری از زندانیان به علت بیسوادی در حوزه مالی گرفتار شده اند یا بسیاری از 
نزاع های خانواده ها به علت عدم سواد آپارتمان نشینی در مجتمع های مسکونی 
است.وی افزود: از طرف دیگر صاحبان بسیاری از مشاغل هم که شاغلند نسبت 
به شغل خود عالم نیستند و شغل ها بر پایه دانایی نیست؛ دانایی جزو نیازهای 
ضروری کشــور اســت. دنیای متاورس به زودی ما را مبتلا خواهد کرد و ما با 
دنیایی مواجه می شویم که هیچ شناختی از آن نداریم . عبدی گفت: با وجود 
بیش از چهار میلیون نفر بیسواد مطلق یا کم سواد در کشور هنوز هم ماموریت 
ما در حوزه ســوادآموزی خطیر اســت، باید هم افزایی محکمی داشته باشیم 
تا ظرف ســه سال آینده موضوع آموزش ســواد پایه و خواندن و نوشتن تمام 
شــود، نشانی بیسوادها را باید از ثبت احوال بگیریم، دهیاران و بخشداران باید 
در شناسایی بیســوادان کمک کنند چون نزدیک ترین افراد به خط اجتماعی 
جامعه هستند.وی تصریح کرد: باید نقشه راهی داشته باشیم و بررسی کنیم این 
بیسوادان را با چه همکاری هایی می توان با سواد کرد، تامین منابع مالی نهضت 
هم اهمیت دارد، اگر بزرگســالان باسواد باشند جلوی بسیاری از خسارت ها و 
آســیب ها در حوزه بهداشت و درمان و ...گرفته می شود.رئیس سازمان نهضت 
ســوادآموزی کشور گفت: نهضت سوادآموزی سال ۶۳ دولتی شد اما قبل از آن 
مردمی بود، الان ســازمانی شده و باید در حوزه های تشویقی و انگیزشی برای 
سوادآموزان با همکاری دســتگاه های مختلف کار شود، اساسنامه نهضت باید 
بازنویسی و محدودیت های آن کم شود و باید مشخص شود اینک سواد چیست 

و نحوه عملکرد سوادآموزی چگونه باید باشد؟

اخبار کوتاه
پیگیری آموزش و پرورش، بی خبری محیط زیست و سخنگوی دولت، سکوت وزارت بهداشت

تناقض گویی در دولت درباره طرح تغییر شاخص های آلودگی هوا

معاون فنی و نظارت سازمان نظام پزشکی کشور:

چرا برخی پزشکان کارتخوان ندارند؟

رئیس سازمان منابع طبیعی کشور عنوان کرد

مخالفت افراد صاحب نفوذ با ارائه طرح مدیریت پایدار جنگل ها
مخالفان یا خودشان از جنگل ها بهره برداری می کنند یا با بهره برداران در ارتباط هستند

گروه اجتماعی: ده روز پس از طرح نخستین اظهارنظرها 
دربــاره تغییــر شــاخص های آلودگی هوا بــرای تعطیلی 
مدارس، ســرانجام این طرح به دولت رسید تا به گفته وزیر 
آموزش و پرورش در جلسه یکشــنبه هیات دولت بررسی 
شــود. نوری که از حامیان این طرح است تا میزان تعطیلی 
مدارس به دلیل الودگی هوا کاهش یابد، دیروز گفت: تغییر 
شــاخص های آلودگی هوا و استانداردهای آن برای تعطیلی 
مدارس یکشــنبه هفته آتی در جلسه هیئت دولت بررسی 
می شــود.   با ورود به فصل ســرما، برودت هوا از ســویی و  
آلودگی هوا از ســوی دیگر باعث تعطیلی متوالی مدارس و 
اعتراض وزارت آموزش و پرورش شــد و اتفاقا وزیر آموزش 
و پرورش نخســتین فردی بود که ده روز پیش نســبت به 
این موضوع اعتراض کرد. او ســوم بهمن ماه از تعلیق ملاک 
شاخص های کیفیت هوا در تعطیلی مدارس خبر داد و گفت: 
اگر شاخص های جهانی کیفیت هوا را ببینید، در کشورهای 
دیگر شــاخص کمتر از ۳۰۰ باشــد، تعطیل نمی کنند اما 
شــاخص برای تعطیلی مدارس را برای ما روی ۱۵۰ بستند 
و تعطیلی ها طوری بود که شبیه دوره کرونا شدیم؛ درحالی 

که شاخص های آلایندگی ما زیر ۲۰۰ هستند.
پــس از صحبت های نوری و در حالــی که منتظر واکنش 
سازمان محیط زیست به تغییر شاخص های کیفیت هوا برای 
جلوگیری از تعطیلی مدارس بودیم،  احمد وحیدی - وزیر 
کشــور - اعلام کرد: ســازمانی که طرح تغییر شاخص ها را 
ارایه داده سازمان حفاظت محیط زیست است. این صحبت 
وزیر کشور بدین معنا بود که سازمانی که خود باید دغدغه 
اصلــی اجرای قوانین مربوط به کاهــش آلودگی هوا مانند 
آیین نامه های شرایط اضطرار آلودگی هوا و قانون هوای پاک 

را داشته باشد، خواستار تغییر دستورالعمل ها شده است!
نکته جالب این که ســخنگوی دولت بــه کل از طرح این 
موضوع در دولت که توســط وزیر آمــوزش و پرورش اعلام 
شده بی خبر اســت! او دیروز گفت: استاندارد آلودگی هوا، 
استاندار ثابتی اســت و نه تغییر کرده و نه تغییر می کند و 
نه دولت برنامه ای برای تغییر آن دارد. این بحث از ســوی 
یکی از اعضای دولت کامل منتقل نشده بود که من تبیین 
می کنم. بحثی که در جلســه هیــات دولت صورت گرفت 
گلایه ای بود که وزیر آموزش و پرورش و وزیر علوم نسبت 
به تعطیلی مدارس و دانشــگاه ها در ایام آلودگی هوا مطرح 
کردند چون ما دو سه سال بحران کرونا را داشتیم که باعث 
شــد مدارس دو سال به صورت غیرحضوری برگزار شوند و 
این به افت کیفیت آموزشی منجر شده بود. آنها از این جهت 
گلایه داشتند که همیشه اولین راه تعطیلی مدارس و نظام 
آموزشــی نباشد و بحث شد در جلســه که نظاماتی که در 
این حوزه مقرر شــده یعنی هم آیین نامه ای در راســتای 
اجرای قانون هوای پاک وهم دســتورالعملی که مقرر شده 

نیازمند یک بازنگری است.از این بازنگری یک سوءبرداشت 
و سوءتعبیر شد به منظور تغییر شاخص های آلودگی اما این 

موضوع اصلا در دستور کار دولت هم نیست.
وی ادامه داد: بحث این اســت که وقتی هوا آلوده می شود 
باید ببینیم کــه اولین و تنهاترین راه تعطیلی مدرســه و 
مراکز آموزشی است یا  ســازوکارهای دیگری مثل کاهش 
ســاعت کلاس ها وجود دارد. در همین راستا پیشنهاد وزیر 
آمــوزش و پرورش در کمیســیون امــور زیربنایی دولت با 
حضور نمایندگان وزارت بهداشت، نمایندگان سازمان محیط 
زیست و نمایندگان بخش های مختلف به صورت کارشناسی 
درحال بحث و بررسی است که یک بازبینی مجددی نه در 
شــاخصه ها بلکه در حوزه نحوه برخورد و  مواجه با معضل 
آلودگی صورت بگیرد که البته اصل مدیریت این مسئله در 
راستای اجرای قانون هوای پاک است که کاهش آلایندگی ها 

را در پیش داشته باشیم.
جالبتر اینکــه دیروز همزمان با اظهارنظــر وزیر آموزش و 
پرورش درباره این موضوع، علی ســلاجقه رئیس ســازمان 
حفاظت محیط زیســت از زیر بار این پیشنهاد و مسئولیت 
سازمان محیط زیســت در این زمینه شانه خالی کرد اما با 
این حال حمایت خود را از تغییر شاخص ها اعلام کرد. وی 
در گفت و گو با ایسنا، گفت: به هیچ عنوان این طرح و هیچ 
پیشنهادی درباره بحث آلایندگی ها از سوی سازمان محیط 
زیســت مطرح نشده است. ما تنها در حال انجام و پیگیری 

اقدامات علمی این موضوع هستیم.
وی افــزود: تعطیلی مدارس به یکی از دغدغه های کشــور 

تبدیل شده است چراکه از ابتدای مهرماه دانش آموزان کمتر 
از ۵۰ روز به صورت حضوری به مدارس رفته اند. این موضوع 
به بحث آموزش و زیرساخت های کشور ضربه اساسی می زند. 
دانش آموزان در فضای مجازی علاوه بر تاثیرات مخرب آن، 
به لحاظ علمی نیز نکات لازم را یاد نمی گیرند. بدین جهت 
وزارت آموزش و پرورش بانی این کار شــد و این موضوع را 

پیشنهاد و مطرح کرد.
رئیس سازمان حفاظت محیط زیســت تاکید کرد: وزارت 
بهداشت و درمان، سازمان حفاظت محیط زیست و سازمان 
هواشناسی شاخص های خاص خود را دارند. تعطیلی مدارس 
به محیط زیست هیچ ربطی ندارد و هیئت وزیران در هیئت 
دولت بایــد تصمیمات لازم را بگیرند. هیات وزیران ســال 
۹۷ برای شــاخص های آلایندگی و تعطیلــی برمبنا آن ها 
تصمیمات لازم را اتخاذ کــرد. اکنون نیز می تواند به تغییر 

آن اقدام کنند.
ســلاجقه در پایان ضمن موافقت بــا این طرح توضیح داد: 
در بسیاری از کشــورها با رسیدن شاخص به ۲۰۰ تا ۳۰۰ 
نیز کشــور را تعطیل نمی کنند. بدین جهت شاخص ها باید 
به نحوی باشــد که تعطیلی مهدکودک ها، دبستان، سنین 
بالاتر و حتی برای افراد مبتلا به بیماری های خاص به طور 
متفاوت از یکدیگر مشــخص شــود. طیف و محدوده فعلی 
باید تغییر پیدا کند به طوری که با رسیدن شاخص به ۱۵۰ 
کشــور تعطیل نشود. طیف شــاخص های آلودگی هوا باید 

انعطاف پذیر باشد.
نکته جالب توجه دیگر، سکوت وزارت بهداشت طی بیش از 

یک هفته اخیر درباره این موضوع است. پس از آنکه رئیس 
گروه سلامت هوا و تغییر اقلیم وزارت بهداشت به صراحت با 
تغییر استانداردهای شاخص آلودگی هوا برای عدم تعطیلی 
مــدارس مخالفت کــرد و این موضوع را به ضرر ســلامت 
دانش آموزان دانست، گویا از طرف دولت به سکوت دعوت 
شــده چراکه پس از آن شاهد هیچ موضع گیری دیگری از 
مهمترین وزارتخانه مرتبط با سلامت مردم و بالاخص دانش 

آموزان، یعنی وزارت بهداشت، نبودیم. 
نکته جالــب در این زمینه، فقدان موضــع گیری و برنامه 
ریزی مشــخص برای کاهش آلودگی هواست. در واقع طی 
مدتی که موضوع تغییر شاخص های آلودگی هوا مطرح شده 
شاهد هیچ اظهارنظر سیستماتیک یا ارائه برنامه مدونی برای 
کاهش آلودگی هوا که شامل شاخص های کمی باشد نبودیم 
و صرفا شعارها و وعده ها و سخنان تکراری قبلی، تکرار شده 

است. 
 بررســی منابع آلودگی هوا در ۷ شهر بزرگ کشور توسط 
۷ دانشگاه مطرح، بیانگر آن است که منابع متحرک شامل 
وسایل نقلیه در مناطق شهری سهم ویژه ای در آلودگی هوا 
دارند، برای مثال در شهر تهران ۵۹ درصد آلودگی به دلیل 
منابع متحرک ایجاد می شود. اما برای رفع این چالش عمده 
هیــچ برنامه ریزی عملیاتی صورت نگرفته اســت. کیفیت 
ســوخت مصرفی خودروها اعم از بنزین و گازوئیل، کیفیت 
پایین خودروهای تولید داخل که موجب رشد آلاینده های 
محیطی می شــود، کمبودهای جدی ناوگان حمل و نقل 
عمومی و تداوم سیاســتهایی که به رشــد خودروهای دو 
سرنشین و افزایش ترافیک شــهر منجر می شود همچون 
توسعه تاکســی های اینترنتی به جای فراهم آوردن زمینه 
استفاده آسان، ارزان و باکیفیت از مترو، اتوبوس و ... موجب 
شــده آلودگی هوا روز به روز بیشتر شود بطوریکه فقط در 
تهران، تعداد روزهای آلوده نسبت به سال گذشته حدود ۲۰ 

درصد رشد کرده است.
البته دو هفته پیش مدیرعامل شرکت کنترل کیفیت هوای 
تهران از تدوین برنامه ای در شهرداری تهران به منظور کاهش 
آلودگــی هوای پایتخــت خبر داد و گفــت: در این برنامه، 
راهکارهای کاهش آلودگی هوا کاملا مشــخص شده است. 
اما نه تنها جزییات این برنامه ارائه نشده بلکه عملیاتی شدن 
آن نیازمند هماهنگی های گسترده بین دستگاهی است که 

تاکنون برای رفع مشکل آلودگی هوا جواب نداده است. 
بنابراین به نظر می رسد مساله اصلی که یافتن راهکارهای 
عملیاتی و برنامه ریزی دقیق بــرای اجرای این برنامه ها با 
هدف کاهش آلودگی هواســت، زیر ســایه موضوع فرعی 
یعنی تغییر شــاخص های آلایندگی برای تعطیلی مدارس 
قرار گرفته اســت. با این وضعیت چندان نمی توان به رفع 

مشکلات اصلی امیدوار بود.  

معاون فنی و نظارت سازمان نظام پزشکی کشور در واکنش 
بــه اظهاراتی مبنی بــر عدم اســتفاده ۵۰ درصد از جامعه 
پزشکی از کارتخوان، با بیان اینکه بسیاری از اعضای جامعه 
پزشکی در بیمارستان ها و درمانگاه ها کار می کنند و مطب 
شخصی ندارند، برخی هیات علمی  بوده و در بیمارستان های 
آموزشی فعالند، برخی هم اصلا کار پزشکی نمی کنند و قطعا 
کارتخوان به نام شان نیست، گفت: بنابراین اینکه اعلام کنیم 
این تعداد پزشــک داریم، اما چرا همین تعداد کارتخوان به 
نام پزشکان نداریم، دلیلش واضح است.دکتر علی سالاریان 
در گفت وگو با ایسنا، درباره وضعیت استفاده از کارتخوان در 
جامعه پزشکی، گفت: به نظر می رسد که بعضی اظهارنظرها 
در حــوزه اســتفاده از کارتخوان در بین جامعه پزشــکی، 
کارشناسی نیست. به عنوان مثال برخی ادعا می کنند که ۵۰ 
درصد پزشــکان کارتخوان ندارند. زمانیکه بررسی می کنیم 
می بینیم که از یک جهت درســت گفته انــد و ۵۰ درصد 
پزشکان کارتخوان ندارند، اما واقعا شاید کمتر از ۵۰ درصد 
پزشکان مطب شخصی دارند و بقیه پزشکانی هستند که در 
اورژانس بیمارستان ها، درمانگاه ها و ... مشغولند یا اینکه اصلا 
جایی کار پزشکی انجام نمی دهند. بنابراین اینکه اعلام کنیم 
که این تعداد پزشــک داریم، اما چرا همین تعداد کارتخوان 
به نام پزشکان نداریم، دلیلش واضح است. با مقداری دقت، 

مشورت گرفتن و صبر باید درباره این موارد تحقیق کنیم.
سالاریان با بیان اینکه اظهارنظرهای عجولانه باعث تشویش 
اذهان عمومی، تکدر خاطر همکاران و سوءاستفاده دیگران 
می شود، ادامه داد: زمانیکه قشــر فرهیخته ای را به راحتی 
به ۵۰ درصــد مالیات گریزی  متهم می کنید، بقیه اقشــار 

هم برایشــان این سوال ایجاد می شود که اگر تخلف اینقدر 
فراگیر اســت، حتما کار آسانی اســت و این اظهارات راه را 
برای تخلف بیشــتر باز می کند. چنین مواردی برای اعتبار 
جامعه، اعتبار جامعه پزشکی و سازمان امور مالیاتی مناسب 
نیست. باید توجه کرد که بسیاری از اعضای جامعه پزشکی 
یا در بیمارستان ها و درمانگاه ها کار می کنند و مطب شخصی 
ندارند که کارتخوان شخصی هم داشته باشند. در عین حال 
برخی از پزشکان هم اصلا کار پزشکی نمی کنند. بسیاری از 
پزشکان سرشناس و معتبر، هیات علمی دانشگاه بوده و صبح 
در دانشگاه تدریس می کنند، بعد از ظهر در بیمارستان های 
آموزشی یا کلینیک های دولتی حضور دارند و قطعا کارتخوان 
به نام شــان نیست. بسیاری از افراد هســتند که در سازمان 
تامین اجتماعی مشغول به کار هستند یا کار اداری کرده و در 
سازمان تامین اجتماعی، وزارت بهداشت و... مدیر هستند.وی 
گفت: ضمن اینکه بسیاری از پزشکان هم هستند که پروانه 
مطب دارند، اما نسبت به بازگشایی مطب اقدام نکرده اند و در 
کلینیک های خصوصی کار می کنند. کلینیک های خصوصی 
که درآمد، مسئولیت و ســرمایه گذاری آن برعهده شخص 
دیگری است و اصلا الزامی  ندارد که کارتخوان داشته باشد. 
سالاریان درباره آمار پزشکان فعال و درصدی از این پزشکان 
که کارتخوان دارند، گفت: نمی توان آمار دقیق این موضوع را 

اعلام کرد؛ چراکه در سال های گذشته قانون، پزشکانی را که 
در استخدام دولت هستند، از اخذ پروانه مطب بی نیاز کرده 
است و آنها را مستثنی کرده و اعلام کرده که می توانند کار 
کنند. همچنین بسیاری از پزشکانی که پروانه مطب دارند، 
به هر علتی اعم از بیماری، مشکلات اقتصادی و ... مطب شان 
را تعطیل می کنند و این موارد هم مستند نمی شود. بسیاری 
از آنها مهاجرت کرده یا بازنشسته می شوند. بنابراین نه وزارت 
بهداشت و نه سازمان نظام پزشکی،  اطلاعات متقنی درباره 
درصد پزشکانی که فعال هستند، ندارد.  این موضوع عجیب 
است که وقتی نمی دانیم چند درصد از پزشکان، کار پزشکی 
می کنند، چطور می توانیم اعلام کنیم که ۵۰ درصدشــان 
همکاری مالیاتی ندارند. به همین دلیل باید در اظهار نظرها 
مقداری سنجیده تر و با احتیاط عمل کنیم. در عین حال از 
آنجایی که تاریخ پروانه مطب ها می گذرد، بســیاری از افراد 
پروانه مطب شــان را تمدید نمی کنند و ... باز هم نمی توان 
عــدد دقیقی از تعداد آن ارائــه داد.وی با بیان اینکه تقریبا 
بیش از ۳۰۰ هزار عضو جامعه پزشــکی داریم، گفت: از این 
تعداد بالای ۱۵۰ هزار نفر پزشک متخصص و عمومی هستند. 
از این میزان شــاید حــدود ۷۰ الی ۸۰ هزار مطب یا پروانه 
داشته باشیم. حال اینکه پزشکانی که پروانه دارند، در بخش 
خصوصی فعالند یا خیر، از طریق خود سازمان امور مالیاتی 

می تواند مورد بررسی قرار گیرد. ما هنوز برای اینکه متوجه 
شویم که در یک ساختمان پزشکان، چند پزشک فعالند نیز 
دسترسی خوبی نداریم؛ به طوری که ممکن است از سال ها 
قبل تابلویی در یک ساختمان پزشکان وجود داشته باشد، اما 
آن پزشک سال ها نبوده یا فوت کرده یا مهاجرت کرده باشد.

ســالاریان ادامه داد: سازمان نظام پزشــکی مشغول ایجاد 
فرآیندهایی اســت که به صورت الکترونیک بتوانیم کنترل 
بیشتری بر فعالیت جامعه پزشکی داشته باشیم؛ به طوری 
که پروانه ها را الکترونیک کنیم و در عین حال زمانیکه نسخه 
الکترونیــک هم جا بیفتد، متوجه می شــویم که چه تعداد 
نسخه الکترونیک به وســیله چه تعداد ارائه دهنده خدمت 
سلامت در کشور در حال تولید است. هرچند در حال حاضر 
هم به دلیل مشــکلات اینترنت و به ایــن دلیل که برخی 
همکاران با نســخه الکترونیک همکاری ۱۰۰ درصد ندارند، 

چالش هایی وجود دارد.
وی با بیان اینکه ســازمان نظام پزشکی در زمینه استفاده 
پزشــکان از کارتخوان حساس اســت، گفت: در عین حال 
اداره امور مالیاتی به سازمان نظام پزشکی اعلام می کند که 
برخی افراد کارتخوان ندارند یا بیماری شکایت کرده که فلان 
پزشک کارتخوان نداشته است. حال از آنجایی که مسئولیت 
ما در برابر ســازمان امور مالیاتی تضامنی است؛ به این معنا 
که سازمان امور مالیاتی با جامعه پزشکی همکاری می کند 
و ســازمان نظام پزشکی هم طبق قانون موظف است که با 
ســازمان امور مالیاتی همکاری کند و در این موارد تخلف، 
بلافاصله از طریق انتظامی و بازرسی نظام پزشکی ها، پیگیری 

انجام می شود.

رئیس ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشــور با بیان 
اینکــه برخی افراد قوی و صاحب نفــوذ مخالف ارائه طرح 
جایگزین مدیریــت پایدار جنگل ها هســتند، گفت: طرح 
جایگزین مدیریــت پایدار جنگل ها که در دســت تدوین 
داریم و در آینده ارائه خواهیــم داد، می تواند زندگی مردم 
استان های شمالی را متحول کند، باعث توانمندسازی آنها 
شــود و پویایــی و بهبود وضعیت حفاظــت از جنگل های 
هیرکانی را به همراه داشــته باشد.به گزارش خبرنگار ایلنا، 
با وجود این که طرح تنفس جنگل ها که در قالب بند »ف« 
ماده ۳۸ در قانون برنامه ششم توسعه گنجانده شد، از ابتدای 
سال ۹۶ تا امروز توانسته است تا حد زیادی جلوی برداشت 
چوب از جنگل های کشور بخصوص جنگل های هیرکانی را 
بگیرد، اما این روزها که دولت تدوین برنامه هفتم توسعه را 
آغاز کرده، نگرانی هایی از احتمال حذف این طرح از برنامه 
هفتم و ارائه طرحی برای هموار کردن مســیر شروع مجدد 
بهره برداری از چوب جنگل ها در برنامه توسعه آینده در میان 
فعالان محیط زیســت شــکل گرفته است. در طرح تنفس 
جنگل هــا که با توجه به تمدید زمــان اجرای قانون برنامه 
ششم توسط مجلس، تا پایان شهریور ۱۴۰۲ هنوز هم جزو 
قوانین رسمی کشور به حساب می آید، هرگونه بهره برداری 
تجــاری از جنگل های ایران از ابتدای ســال چهارم برنامه 
ششم )ســال ۹۹( ممنوع اعلام شده اســت و در سه سال 
اول اجرای این طرح نیــز بهره برداری ها باید صرفا محدود 
به طرح های جنگلداری مجاز می بود و برداشــت ها فقط از 
درختان ریشــه کن، شکسته، افتاده، خشک سرپا و آفت زده 
انجام می شــد. البته در طرح تنفس، از ابتدای سال چهارم 
برنامه ششم حتی بهره برداری از چنین درختانی نیز ممنوع 

شده بود. 
در قانون برنامه ششــم توسعه، دولت مکلف شده بود که در 
مدت اجرای این برنامه، طــرح جایگزینی را برای مدیریت 
پایــدار جنگل ها تدوین و ارائه کند تا در صورت تصویب آن 
طرح در مجلس، از سال چهارم به بعد، طرح جایگزین ملاک 
عمــل قرار گیرد. اما با توجه به این که در ســال های اخیر 
هیچ گاه طرح جایگزین مدیریت پایدار جنگل ها ارائه نشده 
است، همچنان طرح تنفس به عنوان ملاک عمل محسوب 

می شود؛ یعنی طرحی که براساس آن، بهره برداری تجاری از 
جنگل های کشور از ابتدای ۹۶ تا پایان ۹۸ به شدت محدود 
و از ابتــدای ۹۹ تا پایان زمان اجرای برنامه ششــم کاملا 

ممنوع بوده است. 
با توجه به این که چند سالی است قطع درختان جنگلی و 
برداشت چوب از جنگل های کشور برای بهره برداران چوب 
براســاس طرح تنفس به صورت کامل ممنوع شده است و 
عملا هرگونه خروج چوب از جنگل جز در موارد اســتثنایی 
و با مجوز ســازمان منابع طبیعی، نوعی قاچاق محســوب 
می شــود، مدتی اســت که این نگرانی وجود دارد که نکند 
ذی نفعان تجارت چــوب و بهره برداری از جنگل ها بر تداوم 
استمرار طرح تنفس در برنامه هفتم توسعه سنگ اندازی و 
راهکارهایی را برای برداشت چوب و بهره برداری از جنگل ها 
دنبال کنند. با این حال، سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
کشور که در طول اجرای برنامه ششم توسعه نتوانست طرح 
جایگزین مدیریت پایدار جنگل ها را ارائه کند، مدتی است 
که به صرافت تدوین طــرح جایگزین افتاده و به دنبال آن 
است که با در نظر گرفتن ابعاد مختلف اجتماعی، اقتصادی و 
محیط زیستی حفاظت از جنگل ها، طرحی را ارائه کند که در 
آن هم جنگل ها حفظ شود و آسیبی به درختان سالم وارد 
نشود و هم وضعیت معیشتی حاشیه نشینان جنگل به ویژه 
در شمال کشور بهبود یابد.  این نکته ای است که »عباسعلی 
نوبخت« معاون وزیر جهاد کشاورزی و رئیس سازمان منابع 
طبیعی و آبخیزداری کشور در گفت وگو با خبرنگار ایلنا روی 
آن دســت گذاشت و اظهار داشت: طرح جایگزین مدیریت 
پایدار جنگل ها که ما در دست تدوین داریم و در آینده ارائه 
خواهیم داد، می تواند زندگی مردم شــمال کشور را متحول 
کند و افتخاری برای استانداران و سایر مسئولان اجرایی هر 
ســه استان شمالی باشد. طرح جایگزین همچنین می تواند 
باعث توانمندسازی اهالی استان های شمالی کشور شود، زیرا 
در ایــن طرح ۷۵ لایه مطالعاتی وجود دارد که ۹ کاربری را 
برای عرصه های طبیعی شمال ایران شامل جنگل ها و مراتع 
در نظر گرفته اســت. وی افزود: در طرح جایگزین مدیریت 
پایدار جنگل ها دقیقا مشخص خواهد شد که کدام نقطه از 
شــمال کشور پتانسیل توسعه گردشگری طبیعت را دارد و 

کدام مناطق شمالی از ظرفیت اجرای طرح های جنگلداری، 
جنگلداری اجتماعی و ... برخوردار هســتند. در واقع ما به 
دنبال آن هســتیم که در طرح جایگزین، براساس مطالعات 
انجام  شــده، برای تمام مناطق جنگلی شمال کشور برنامه 

مدیریتی خاص خود را تدوین کنیم. 
نوبخــت با تاکید بر این که ارائــه طرح تنفس جنگل ها در 
زمان خود برای حفظ و پایداری جنگل های شمال به شدت 
ضروری بــود، عنوان کرد: در زمــان تدوین طرح تنفس و 
گنجاندن آن در برنامه ششــم توسعه، کارشناسان بسیاری 
برای ارائه این طرح زحمت کشــیدند و رویکرد اصلی آنها، 
حفظ امنیت زیســتی کشور بود. طرح تنفس جنگل ها نگاه 
ســلیقه ای و احساسی نداشــت، بلکه به این دلیل ارائه شد 
که ما با جلوگیری از بهره بــرداری از جنگل های هیرکانی، 
این جنگل ها را برای نســل های آینده کشــور حفظ کنیم. 
طرح جایگزینی هم که اکنون در دست تدوین داریم، دقیقا 
همیــن رویکرد را دارد و البته برخی نواقص طرح تنفس در 

آن برطرف خواهد شد. 
معاون وزیر جهاد کشــاورزی ادامه داد: در ســال ۹۷ برای 
تدوین طرح جایگزین مدیریت پایدار جنگل ها، با استانداران 
و فرمانداران نقاط مختلف کشور صحبت کردیم و با بزرگان 
جوامع روستایی داخل و حاشــیه جنگل ها نشست برگزار 
کردیم و ســعی داشتیم همه این افراد را نسبت به ضرورت 
حفاظت از جنگل ها و مدیریــت پایدار عرصه های جنگلی 
توجیه کنیم. در آن مقطع که اینجانب معاون امور جنگل های 
سازمان منابع طبیعی بودم، مسئولیت ابتدایی تدوین طرح 
جایگزین به عهده معاونت ما گذاشته شده بود و ما توانستیم 
شــرح خدمات و تمام دســتورالعمل های طرح جایگزین را 
تدوین کنیم. رئیس ســازمان منابع طبیعی کشور در ادامه 
توضیحات خود گفت: بعد از تدوین دستورالعمل های طرح 
جایگزین در معاونت امور جنگل، در اوایل سال ۹۸ براساس 
دســتور ریاســت محترم وقت ســازمان قرار شد مطالعات 
تفصیلی و نیمه تفصیلی این طرح توســط دفتر مهندسی و 
مطالعات سازمان انجام شود و این دفتر نتیجه مطالعات خود 
را ظرف شــش ماه به معاونت امور جنگل ارائه دهد تا پس 
از آن، ما مطالعات تفصیلــی - اجرایی طرح را انجام دهیم. 

ولی متاســفانه در آن زمان، عده ای که نمی خواستند طرح 
جایگزین ارائه شود، جلوی تکمیل این طرح را گرفتند و تا 

همین اواخر، تکمیل طرح جایگزین متوقف مانده بود. 
وی در ادامه تاکید کرد: به نظر می رسد برخی افرادی که در 
گذشته جلوی ارائه طرح جایگزین مدیریت پایدار جنگل ها 
را گرفتنــد و بعضا هنوز هــم در راه ارائه این طرح مخالفت 
می کنند، به دنبال ســودجویی هایی از جنگل های شــمال 
کشور هستند، یعنی یا خودشــان از جنگل ها بهره برداری 
می کنند یا با بهره برداران جنگل ها در ارتباط هســتند. ولی 
ما با وجود تمام این مسائل، مجددا برای ارائه طرح جایگزین 
مدیریت پایدار جنگل ها فعال شــده ایم، البته در مقابل ما 
برخی افراد قــوی و صاحب نفوذی حضور دارند که مخالف 
ارائه این طرح هســتند.  نوبخت با تاکیــد بر این که طرح 
جایگزین مدیریت پایدار جنگل ها برمبنای اســتانداردهای 
بین المللی جنگلداری در دست تدوین است، اظهار داشت: 
متخصصان و پژوهشگران ایرانی علوم جنگل جزو افراد برتر 
در این زمینه در ســطح جهان هستند و دانش بومی ما در 
زمینــه ارائه طرح های جنگلــداری و تدوین طرح مدیریت 
پایدار جنگل ها از سطح دنیا عقب نیست. این نکته ای است 
که در سفرهای خارجی و دیدار با مقامات کشورهای مختلف 
شــاهد آن بوده ایم که مســئولان فائو و مدیران جنگلداری 
بسیاری از کشــورها به آن اذعان داشــته اند. بنابراین علم 
روز ما در حوزه جنگلداری در ســطح بالایی قرار دارد و ما 
در تلاش هســتیم که در حوزه اجــرا نیز خودمان را به این 
سطح برسانیم. رئیس سازمان منابع طبیعی کشور ادامه داد: 
در ماه های اخیر، معاونت امور جنگل ســازمان مجددا برای 
تدوین و به روزرســانی طرح جایگزین مدیریت پایدار فعال 
شده است و جلسات استانی و ستادی مختلفی در این زمینه 
برگــزار کرده ایم. ما معتقدیم که طــرح جایگزین مدیریت 
پایدار جنگل ها می تواند تغییر قابل توجهی در زندگی مردم 
شــمال کشــور ایجاد کند و باعث پویایی و بهبود وضعیت 
حفاظت از جنگل های هیرکانی شــود، زیــرا در این طرح 
سعی کرده ایم تمام ابعاد اجتماعی، اقتصادی و محیط زیستی 
جنگلداری را در کنار هم مد نظر قرار دهیم و صرفا به مساله 

بهره برداری نپردازیم.


